
پرسپولیس فصل جدید رقابت های لیگ برتر را با دو برد خوب مقابل تیم هایی که 

فصل گذشـــته درمجموع دو بازی رفت و برگشت مقابل آنها امتیاز از دست داده 

بود، شـــروع کرد تا تعداد پیروزی های پیاپی خود را به عدد ۱۲ برساند. اما بعد از 

این برد خیلی از حواشـــی و مشکلات پرسپولیس علنی شد. از مشکلات داخلی 

گرفته تا مالی که در مصاحبه های اخیر عوامل این باشگاه کاملا مشهود است. 

هفته گذشته نوشته بودیم که بازیکنان پرسپولیس از شرایط مالی خود اصلا رضایت 

ندارند و از طریق وحید امیری چند بار باشـــگاه را در جریان این مساله قرار دادند 

اما وقتی نتیجه مثبتی برای آنها درپی نداشـــت تصمیم گرفتند بعد از برد مقابل 

تراکتور اقدام به مصاحبه با موضع مشـــترک علیه باشگاه کنند. چه بسا در اقدام 

بعدی شـــاگردان یحیی گل محمدی تصمیم به اعتصاب بگیرند. به هر جهت آنها 

انتظارش را داشتند بعد از قهرمانی در دو جام پاداش های خود را خیلی زودتر از 

اینها از باشگاه بگیرند. نکته جالب توجه همراهی بیرانوند در این اعتراض ها بود. 

او درواقع تنها بازیکنی از جمع سرخپوشان است که آپشن های قراردادش را گرفته 

و تا الان هم به این خاطر ســـکوت کرده بود اما وقتی این موضوع رســـانه ای شد 

این بازیکن هم تصمیم گرفت بزرگ ترهای تیمش را در اعتراض ها همراهی کند. 

واکنش باشگاه به اعتراض بازیکنان
شرایط مالی بد باشگاه پرسپولیس به مدیران این باشگاه اجازه نداد آنها در واکنش 

به اعتراض سرخپوشـــان حداقل با چند هفته تاخیر پرداختی داشـــته باشند. در 

همین راستا اعضای هیات مدیره باشگاه پرسپولیس فردای بازی با تراکتور نشست 

اضطراری برگزار کرده تا یک همفکری داشته باشند. یکی از خروجی های مهم این 

جلسه این بود که اعضا در گفت وگو با رسانه ها از مشکلات مالی و محدودیت های 

موجود صحبت کنند. به همین منظور حسین شهریاری در برنامه زنده تلویزیونی 

حضور پیدا کرده و درباره خیلی از مسائل صحبت کرد. البته او به خاطر بی اطلاعی 

از برخی مسائل گاف هایی هم داد. در این میان درویش حاضر نشد در هیچ برنامه 

تلویزیونی شرکت کند تا مجبور نشود به سوالات چالشی جواب دهد اما مصاحبه 

مفصل داشت که بیشتر حالت بازگو کردن مشکلات را داشت. در کل این مصاحبه 

به این دلیل انجام شد که مدیران باشگاه پرسپولیس فشار را از روی خودشان بردارند 

و به سمت مقامات بالاتر باشگاه ببرند. 

ناگفته نماند یکی از اعضای هیات مدیره باشگاه پرسپولیس -که اتفاقا رابطه خوبی 

با رسانه ها دارد- ترجیح داده در این مقطع سکوت کند، از این جهت که او مشکلات 

به وجود آمده در باشگاهش را در عوامل دیگری جست وجو می کند. 

حق السکوت یا پاداش ویژه؟
باشـــگاه پرسپولیس با تمجید از برد سرخپوشان مقابل تراکتور و باارزش خواندن 

این برد، اعلام کرد که قصد دارد به اعضای تیمش پاداش ویژه پرداخت کند. شاید 

بشود اسم آن را حق السکوت هم گذاشت، از این جهت که قرار است این پول برای 

آرام کردن جو تیم به سرخپوشـــان پرداخت شود و جزء قراردادشان هم به حساب 

نیاید. شاید این پاداش آنقدر ویژه باشد که جلوی اعتصاب احتمالی سرخپوشان 

را بگیرد. به هرحال درویش خوب می داند که صبر بازیکنان تمام شده است و آنها 

در آستانه اعتصاب قرار دارند. پاداش اشاره شده قرار است قبل از بازی این تیم در 

هفته سوم لیگ مقابل ذوب آهن به حساب سرخپوشان واریز شود. 

ماجرای حل نشدنی جذب مهاجم خارجی
موضع باشگاه پرسپولیس درقبال جذب مهاجم خارجی همچنان منفی است و این 

موضوع در راستای مشکلات مالی فراوان باشگاه و البته بی اعتمادی به سرمربی 

در قبال برخی مسائل پیرامون جذب بازیکنان خارجی در چند سال اخیر توسط 

یحیی است. در این راستا باشگاه پرسپولیس چه از جانب سرمربی اش و چه برخی 

عوامل بیرونی در یکی، دوماه اخیر ســـخت تحت فشـــار قرار گرفته تا یک مهاجم 

خارجی به خدمت بگیرد اما درویش چه درست و چه غلط در مقابل این فشارها تا 

الان مقاومت کرده است. او حتی به شدت مخالف جذب دروازه بان ۱۹ ساله برزیلی 

برای نیمکت نشینی علیرضا بیرانوند است و هیچ بعید نیست که این انتقال منتفی 

شـــود. به هرحال این انتقال در این شرایط مالی اصلا به سود این باشگاه نیست. 

پرســـپولیس اگر قرار باشد ۱۰۰ هزار دلار به باشگاه تحت قرارداد ننکا بدهد، این 

پول را بین اعضای تیمش تقسیم می کند. 

عبدی مورد غضب یح�یی
مهدی عبدی در تمامی بازی های دوستانه پیش از آغاز فصل پرسپولیس حداقل 

یک نیمه را بازی کرد اما از وقتی که رضا درویش اعلام کرد بهتر است جای مهاجم 

خارجی بیشتر از امثال عبدی در تیمش استفاده شود، یحیی گل محمدی به طورکل 

او را از برنامه های تاکتیکی تیمش کنار گذاشته، حتی گل زیبای عبدی در بازی 

دوستانه هفته پیش پرسپولیس با فجر سپاسی هم باعث نشد یحیی بخواهد در 

بازی با تراکتور از او استفاده کند. به هرحال گلزنی احتمالی عبدی در این بازی شاید 

باعث می شد باشگاه  کاملا قید جذب مهاجم خارجی را بزند. درواقع یحیی برای 

اینکه این اتفاق رخ ندهد عبدی را از برنامه های تاکتیکی اش کنار گذاشته است. 

یح�یی موافق، باشگاه مخالف
تراکتور برای حل مشـــکل گلزنی خود خواهان جذب مهدی عبدی شـــده است. 

درواقع شـــرایطی که برای این بازیکن در جمع سرخپوشـــان به وجود آمده آنقدر 

واضح و روشن است که حالا باشگاه تراکتور قصد دارد از فرصت استفاده و عبدی 

را جذب کند. نکته عجیب اینکه یحیی با وجود اینکه اعتقاد دارد تیمش در خط 

حمله با کمبود مهاجم نوک مواجه است، موافقت خودش را با جدایی عبدی اعلام 

کرده است. البته او نه الان شاید در هیچ مقطعی این موضوع را صراحتا بیان نکند 

اما به باشـــگاه پیغام داده که مخالفتی با فروش عبدی ندارد. درحالی که درویش 

به شـــدت مخالف جدایی مهاجم تیمش است و نمی خواهد با فروش این بازیکن 

باشگاهش را در شرایطی قرار دهد که مجبور به جذب مهاجم خارجی شود. هرچند 

سرمربی پرســـپولیس حتی ترجیح می دهد برای جذب مهاجم خارجی حتی دو 

بازیکن تیمش را بفروشـــد. البته درنهایت عبدی دیروز راهی باشگاه پرسپولیس 

شد و برای جدایی قرضی از این تیم به توافق رسید. به این ترتیب به نظر می رسید 

یحیی توانسته حرف خود را به کرسی بنشاند و شاید به زودی شاهد اضافه شدن 

یک مهاجم خارجی جدید به این تیم باشیم. 

صبر گولس�انی لبریز می شود
گورکی گولســـیانی فکرش را نمی کرد بعد از ســـپری کردن یک فصل رویایی در 

پرســـپولیس برای سال دوم حضورش در این باشگاه به یک نیمکت نشین تبدیل 

شود. نیمکت نشینی که در دقایق وقت تلف شده برای اتلاف زمان بازی به میدان 

فراخوانده شود. وضعیتی که اگر ادامه داشته باشد مطمئنا با خط خوردن او از تیم 

ملی کشورش همراه خواهد بود و این خلاف چیزی است که این بازیکن می خواهد. 

او فعلا ترجیح می دهد سکوت اختیار کند اما اینکه این وضعیت تا چه زمانی ادامه 

داشته باشد، مشخص نیست، حتی مدیریت باشگاه پرسپولیس هم از شرایط به 

وجود آمده برای این بازیکن رضایت ندارد، از این جهت که او جزء بازیکنان گرانقیمت 

باشگاهش اســـت. آنچه مسلم است خیلی از باشگاه های لیگ برتر تمایل دارند 

گولسیانی را به خدمت بگیرند و به نوعی برای او دندان تیز کرده اند. به هرحال اگر 

یحیی نخواهد از گولسیانی استفاده کند، حتی باشگاه پرسپولیس از فروش او در 

همین نقل و انتقالات تابستانی هم استقبال خواهد کرد.

پرسپول�س ۲۹ بازیکن به AFC معرفی کرد 
باشـــگاه پرسپولیس لیست خود را به حضور در لیگ قهرمانان آسیا به Afc ارسال 

کرده است که در این لیست نام ۲۹ بازیکن حاضر در تمرینات سرخپوشان دیده 

می شـــود. در این میان دو بازیکن جوان این تیم به نام های علیرضا خدادادی و 

علیرضا عنایت زاده دچار پار گی رباط صلیبی شـــده اند که یحیی گل محمدی در 

مورد آنها هیچ تصمیمی نگرفته است. سرمربی پرسپولیس خواستار جذب یاسین 

سلمانی و دو بازیکن خارجی نیز در پست های دروازه و خط حمله شده است که 

این باشگاه تا یک هفته مانده به آغاز بازی اولین بازی خود در مرحله گروهی لیگ 

قهرمانان فرصت دارد نام نفرات جدید را به لیست تیمش اضافه کند. 

تکلیف سلمانی به زودی با باشگاه پرسپولیس مشخص خواهد شد اما درمورد دو 

بازیکن خارجی هنوز اختلاف نظر بین مدیریت و سرمربی سرخپوشان زیاد است. 

مراسم قرعه کشی مرحله گروهی لیگ قهرمانان آسیا ۲4-۲۰۲3 روز پنجشنبه دوم 

شهریورماه در کوالالامپور مالزی برگزار خواهد شد. گفتنی است مسابقات مرحله 

گروهی نیز از بیست وهفتم شهریور آغاز می شود.
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عبدی جدا می شود تا جا برای مهاجم خارجی باز شود؟

را علنی کرد باشگاه  گل محمدی جنگ با 

  گزارش

فوتبال ایران در دو هفته ای که از لیگ برتر می گذرد با یک معضل 

بزرگ روبه رو بود و آن فضای نامناســـب فوتبال روی ســـکوها 

است. بازی های لیگ  قهرمانان  آسیا از این هفته در ورزشگاه 

یادگار امام تبریز برای فوتبال ما اســـتارت می خورد در حالی 

که وضعیت هواداران فوتبال حاضر در ورزشگاه چندان خوب 

نیســـت، تا جایی که می تواند به قیمت از دست رفتن میزبانی 

تمام شود. حال سوال این است که آیا تماشاگران فوتبال مقصر 

این وضعیت هستند یا باشگاه ها و مسئولانی که سکوها را به 

حال خود رها کرده اند؟

ایرادی که می توانست ایراد نباشد
منصور قنبرزاده، نایب رئیس فدراسیون فوتبال می گوید »تنها 

ایراد لیگ برتر، غیبت هواداران استقلال و پرسپولیس است.« 

این یک غلو بزرگ است. لیگ برتر ایران ایرادات بسیار بزرگی 

دارد؛ از نبـــود VAR گرفته تا ندادن حق پخش که البته یکی 

از آنها می تواند غیبت تماشـــاگران استقلال و پرسپولیس در 

ورزشگاه خانگی شان باشد. شاید حضور آنها در ورزشگاه آزادی 

آنقدر بدیهی است که نایب رئیس دوم فدراسیون را بر آن داشته 

تا از این قصور به عنوان تنها ایراد لیگ نام ببرد. 

این که لیگ چه زمانی شروع می شود و ورزشگاه آزادی چقدر 

برای بازسازی زمان نیاز دارد آنقدر موضوع پیچیده ای نبود که 

عوامل دست اندرکار نتوانند تخمینی برای آن بزنند. از این رو 

این ایراد بزرگ قبل از هر نهاد دیگری متوجه خود فدراسیون و 

سازمان لیگ است. فدراسیون فوتبال اگر برای این تماشاگران 

ارزش قائل بود می توانســـت با یک استعلام ساده از پیمانکار 

مربوطه متوجه شود که ورزشگاه حداقل تا چند ماه نمی تواند 

میزبان هواداران فوتبال باشد. در نتیجه خیلی راحت بود اگر 

ورزشگاه دیگری در تهران را به این مهم اختصاص می دادند. 

ضمن اینکه ورزشـــگاه آزادی خود سکوهای بسیاری دارد که 

اتفاقا از طریق ورودی و خروجی های مختلفی ساپورت می شود. 

در نتیجه وقتی می دانیم حضور تماشاگران در ورزشگاه از چه 

اهمیتی برخوردار است می توانستند طی تعامل با وزارت ورزش 

و درنهایت پیمانکار مربوطه بخش کوچکی از ســـکوها با یک 

گیت مشخص را آماده میزبانی از تعداد کمی از هواداران کنند 

تا امروز به قول جناب قنبرزاده شاهد این ایراد بزرگ نباشیم. 

این در شأن سرمایه ملی ن�ست
بارها شنیده ایم که مسئولان از هواداران فوتبال به عنوان سرمایه 

ملی یاد می کنند. در واقع در فوتبال ایران که باشگاه ها تقریبا 

درآمدی جز بلیت فروشی ندارند می توان به تماشاگر به عنوان 

سرمایه نگاه کرد. حال سوال این است که آیا ما قدر این سرمایه 

را می دانیم یا آن را همچون دیگر سرمایه ها رها کرده در جهت 

بهره برداری صحیح از آن برنمی آییم؟

فقط کافی اســـت یک بار به عنوان تماشـــاگر برای تماشای 

بازیکنـــان چند میلیاردی و تشـــویق باشـــگاه های چندصد 

میلیاردی به ورزشـــگاه رفته باشـــید. چیزی که انتظار شما را 

نمی کشد احترام، ارزش و قدرشناسی است. سکوهای سرد و 

گرم شمال و جنوب ایران در میان صندلی های خالی و شکسته 

و ورزشگاه های غیر ایمن همیشه از بزرگ ترین ایرادات فوتبال 

ایران بوده اند. 

این که هواداران فوتبال بی هیچ چشم داشـــتی برای تماشای 

فوتبال، با اعمال شـــاقه، هزینه می پردازند از مظلومیت این 

علاقه مندان اســـت. ساده انگارانه اســـت اگر خود را به آن راه 

بزنیم و ندانیم یک تماشـــاگر فوتبال در یک کشـــور متوسط 

برای تماشـــای فوتبال در ازای خرید یک بلیت از چه امکانات 

تفریحی ای بهره می بـــرد. بلیت ها درجه های مختلف دارند و 

هرچه ارزش مالی بلیت بالاتر برود شـــما به امکانات رفاهی و 

تفریحی بیشـــتری دسترسی خواهید داشت. جالب است اما 

در ایران ملاک تفاوت قیمت بلیت فقط در جایگاهی است که 

از آنجا فوتبال را تماشا می کنید.

هواداران در اغلب شـــهرها برای تماشـــای مسابقات باید به 

مناطقی خارج از شـــهر بروند. اغلب باشگاه ها شرایط رفت و 

آمد هواداران شان را تامین نمی کنند و علاقه مندان به فوتبال 

باید ساعت ها پیاده تا استادیوم را بپیمایند. مسیرهای منتهی 

به ورزشگاه اغلب نا مناســـب و معابر باریک است و ترافیک تا 

ساعت ها برطرف نمی شود. برخی مسیرها صعب العبور است و 

تردد با وسیله شخصی هم ممکن نیست. گاهی تماشاگر بعد از 

کوه پیمایی به ورزشگاه می رسد. برخی مسیرها به شدت پر خطر 

اســـت و به دلیل عدم امکانات روشنایی و غیر استاندارد بودن 

جاده بارها شنیده ایم که هواداران در حال رفتن به ورزشگاه یا 

برگشت از آن تصادف کرده و حتی فوت شده اند. 

این که در یک اســـتادیوم در حال احداث توقع داشته باشیم 

رفاه حال تماشاگران را هم برای تماشای فوتبال در نظر بگیرند 

امری عجیب اســـت؛ چراکه تقریبا می توانیم ادعا کنیم کلیه 

ورزشـــگاه های ایران فاقد بوفه، امکانات تفریحی و حتی آب 

شرب و سرویس بهداشتی تمیز هستند. 

فصل قبل حتی صحبت از قطعی آب در ورزشگاه ها و غیرقابل 

استفاده بودن سرویس های بهداشتی بود. پس با این تفاسیر 

در ازای بلیتـــی که به هوادار می فروشـــید به او چه امکاناتی 

می دهید؟ نشستن روی صندلی شکسته!

امکانات ن�ست ولی تو راضی باش
در اینکه مردم فوتبال دوســـت ایرانی از تماشـــای فوتبال در 

یک ورزشـــگاه بدون امکانات هم لذت می برند شکی نیست. 

هیجانات ناشی از زندگی روزمره روی همین سکوهای خاکی و 

صندلی های شکسته تخلیه می شود و این تنها دلیلی است که 

هنوز مردم از فوتبال ناامید نشده اند و با وجود همه ناملایمتی ها 

به اســـتادیوم می آینـــد. با این حال وقتی ما می شـــنویم که 

باشـــگاهی مثل تراکتور با وجود تماشـــاگران پرشورش ورود 

کودکان زیر ۱۰ ســـال را به ورزشگاه ممنوع می کند، یا بیانیه 

می دهـــد و از هواداران فوتبال تقاضا می کند به دلیل »حضور 

نمایندگان کنفدراسیون فوتبال آسیا و به منظور از دست نرفتن 

شانس میزبانی در مسابقات آسیایی مسابقه را درنهایت آرامش 

دنبال کرده و از پرتاب هر گونه اشـــیا، اســـتفاده از لیزر و هر 

ناهنجاری که میزبانی تراکتور در آسیا را تحت تا ثیر قرار می دهد، 

خـــودداری کنند« یعنی خودمان بهتر از هر نهادی می دانیم 

که فرهنگ هواداری در فوتبال کشورمان خیلی بالا نیست. 

هیچ باشگاهی در فوتبال ایران، اهمیتی به پسوند فرهنگی 

در اسم باشگاهش نمی دهد و هرگز تلاش برای فرهنگ سازی 

روی ســـکوها نکرده اســـت. کانون هواداران بعضا حتی از 

افرادی تشـــکیل شده که گاهی خود اولین تنش آفرین های 

روی ســـکوها هستند و صدای تشویق هایشان برای کسانی 

بالا می رود که پول بیشـــتری بدهند. آنها گاها با شعارهای 

حیاکن رها کن فتیله فحاشـــی ها را بالاتر می کشند و تظاهر 

می  کنند اختیار از دست شان خارج است در حالی که دیگر 

همه می دانند هیچ شـــعاری از این سکوها جز با هدایت آنها 

گفته نمی شود. 

این که باشگاه ها به جای تغییر شرایط بیمار سکوهای فوتبال، 

فقط برای یک بازی خاص و به دلیل ترس از نمایندگان خارجی 

فوتبال، درخواســـت ادب و اخلاق و فرهنگ می کنند به این 

معنی اســـت که در دیگر بازی ها مهم نیســـت چه اتفاقی رخ 

دهد. البته حق هم دارند. خودشان می دانند کاری برای این 

هواداران نکرد ه اند که توقع برخورد خوب از آنها داشته باشند. 

خطر برای م�زبانی آس�اییی
دو هفته از لیگ برتر ایران گذشته و ۱6 بازی برگزار شده است. 

در هفته اول ورزشگاه آزادی تماشاگر نداشت. بازی سپاهان 

و تراکتـــور در اصفهان به میدان مین تبدیل شـــده و زخمی و 

مجروح داد. در هفته دوم تماشـــاگران فوتبال بعد از گل تیم 

شمس آذر به وسط زمین ریختند و نظم مسابقه به هم ریخت. 

ورزشـــگاه اهواز به محلی برای درگیری بین برخی هواداران و 

ســـرمربی فولاد تبدیل شده بود که اتفاقا عوامل تیم فولاد نیز 

خـــود از اصلی ترین گردانندگان آن بودند و باز هم آزادی فاقد 

تماشاگر بود. 

پس از بازی هفته اول، مدیراجرایی باشگاه تراکتور برای حریف 

رجز می خواند که این بازی برگشت دارد و شما هم به ورزشگاه 

خانگـــی ما می آیید. این نماد بارز تهدید اســـت. یعنی حالا 

که هوادار تراکتور به هر دلیل در ورزشـــگاه نقش جهان که به 

تیم سپاهان منتسب است، زخمی شده است، تراکتورها نیز 

می خواهند همین بلا را سر اصفهانی ها بیاورند. از این دست 

رفتارهای غیر حرفه ای از عوامل تیم ها کم نداشته ایم. مردانی 

که به اظهارات شان فکر نمی کنند و جنبه قانونی گفتارشان را 

نمی دانند. مردانی که مسئولیت های بزرگ دارند اما از تاثیر 

جایگاه شان بی خبرند. این فوتبال که حالا غیبت تماشاگرانش 

در آزادی ایراد بزرگی محسوب می شود، درواقع ایرادی بزرگ تر 

دارد به نام »حضور فرد نامناســـب در جای مناسب«. موضوع 

مهمی که می تواند ایراد بزرگ فوتبال باشـــد تا جایی که حتی 

اگر در پرونده های قضایی سرک بکشید چه جرم ها که در نتیجه 

هواداری از فوتبال به وقوع نپیوسته است.

ایران در آســـتانه رقابت های لیگ  قهرمانان آسیا قرار دارد. با 

یک بیانیه باشـــگاه تراکتور هواداران این تیم ۹۰ دقیقه مقابل 

پرسپولیس بهترین واکنش ها را داشتند و حتی دومین باخت را 

تحمل کرده و دم نزدند. حالا که می بینیم  می توانیم سکوهایی 

به این زیبایی داشته باشیم، چه بهتر است که از فرصت به وجود 

آمده استفاده کرده و تلاش برای فرهنگ سازی روی سکوها را 

بیشـــتر کنیم. اگر ذهن علاقه مند به فوتبال معطوف به یک 

بازی زیبا در شرایطی خوب و امکاناتی مناسب باشد، چه بسا 

رفتارهای بهتری را شاهد باشیم. 

باشـــگاه هایی که به عنوان نماینده ایران قرار اســـت میزبان 

رقبای آســـیایی باشند برای از دست نرفتن میزبانی به رعایت 

اصول هواداری و خصوصا امنیت روی سکوها نیازمندند و جز 

خودشان دیگری نمی تواند این فضا را به وجود بیاورد. هرچند 

از هواداران فوتبال ایران نیز توقع می رود برای اینکه همچنان 

ثابت کنند پرهوادارترین، بهترین و زیبا ترین ســـکوها متعلق 

به ماست رعایت اصول را کرده و حق مطلب را به جا آوردند. 

تهدید از دست رفتن میزبانی را جدی بگیرید

سکوهای پرحاشیه؛ تهدیدی برای فوتبال ایران نیلوفر مژدهی
 خبرنگار

حمیدرضا اسکندری
خبرنگار گروه ورزش


